
  مسائل اقتصادی به چه میزان در اعتراضات اخیر 
نقش داشت؟آیا این گمانه زنی را صحیح می دانید که 
گرانی ها و تورم در سال های اخیر به مطالبات انباشته 
شده مردم دامن زده بود و با  فوت خانم امینی به بهانه 

دیگری به یکباره بروز و ظهور پیدا کرد؟
 در اعتراضات اخیر باید به عوامل مختلف توجه کرد. به هر 
حال مشکلات اقتصادی در سال های اخیر در کشور وجود 
داشته و اقشار مختلف مردم از جنبه های مختلف با گرانی و 
تورم مواجه بوده اند.به همین دلیل عوامل اقتصادی را می توان 
یکی از عواملی قلمداد کرد که در اعتراضات اخیر نقش داشته 

است و نه عامل اصلی و کلیدی. اگر به 
شعارها و مطالباتی که معترضان در 
خیابان ها بیان می کنند دقت کنیم 
متوجه می شویم که این مطالبات 
در شرایط کنونی اقتصادی نیست، 
بلکه بیشتر جنبه اجتماعی سیاسی 
دارد. هر چند برخی از اقتصاددانان 
مسائل اقتصادی را نیز یکی از عوامل 

این اعتراضات می دانند. نکته مهمی که در این زمینه وجود دارد 
این است که اگر ما اعتراضات اخیر را نیز نادیده بگیریم گرانی ها 
و تورم و افزایش قیمت کالاهای مورد نیاز مردم شرایطی را 
به وجود آورده بود که مردم تحت فشار روانی قرار بگیرند و 
آستانه تحمل آنها پایین بیاید. با این وجود در شرایط کنونی در 
اعتراضات کنونی شعارهای اقتصادی مطرح نمی شود و نمی توان 
این اعتراضات را صرفا اقتصادی دانست. مشکلات اقتصادی در 
سال های اخیر به شکلی بود که هرگونه اعتراضی و درهر مقطع 
زمانی محتمل بود و امکان داشت بروز پیدا کند. کسانی که 
امروز در خیابان ها حضور دارند کاسب و فعال اقتصادی نیستند 
که بتوان اعتراضات را اقتصادی دانست  بلکه بیشتر در یک رده 

سنی قرار دارند. 
 آیا پاسخ به مطالبات معترضان نمی تواند جنبه 
اقتصادی داشته باشد؟ آیا تلاش بیشتر  حاکمیت 
برای افزایش میزان رفاه شهروندان نمی تواند یکی از 

راهکارهای کنترل بحران امروز باشد؟
بدون تردید این اتفاق می تواند راهکار مناسبی برای پاسخ به 
مطالبات باشد. هر چه حاکمیت میزان رفاه مردم را بیشتر کند 
به همان اندازه آستانه تحمل مردم افزایش پیدا می کند و مردم 
به سمت اعتراض در خیابان حرکت نمی کنند. به همین دلیل 
می توان یکی از راهکارهای اصولی پاسخ به مطالبات معترضان را 
افزایش رفاه شهروندان در نظر گرفت. در نتیجه اعتراضات اخیر 
می تواند پاسخ اقتصادی داشته باشد. نکته مهم در این زمینه 
این است که مشکلات اقتصادی نیز به راحتی حل نمی شود و 
تا زمانی که دولت به خوبی روی قیمت ها نظارت نکند و دارای 
برنامه مدون نباشد نمی تواند مشکلات اقتصادی مردم را حل 

کند. رویکرد دولت در این زمینه نباید 
اقتضائی و دستخوش شوک اقتصادی 
و مذاکرات هسته ای باشد. برخی 
معتقدند در شرایط کنونی تحریم ها 
دلیل اصلی مشکلات اقتصادی است. 
این در حالی است که تورم را دولت ها 
ایجاد کرده اند و نه تحریم ها. کسانی 
که چنین دیدگاهی دارند و عنوان 
می کنند تحریم ها باعث تورم شده 
اشتباه می کنند. تحریم ها در این 
زمینه تأثیرگذار بوده اما تعیین کننده 

نبوده است. به هر حال هنگامی که کشور تحریم شد قیمت دلار 
از4هزارتومان به30 هزار تومان رسید. با این وجود چه مدت 
است که قیمت دلار در کشور در حدود30هزارتومان مانده 
است؟ چرا قیمت کالاهای اساسی مورد نیاز مردم روز به روز 
افزایش پیدا کرده است؟ این وضعیت که نتیجه فشارهای آمریکا 
و عدم احیای برجام نیست. سوءمدیریت ها و ریخت و پاش هایی 

که در برخی سازمان ها رخ می دهد وضعیت اقتصادی کشور را 
به این نقطه رسانده است. چرا قیمت ها باید مرتب تغییر کند؟ 
مگر شرایط اقتصادی تغییر کرده که قیمت ها تغییر می کند؟ 
افسارگسیختگی در اقتصاد به دلیل سیاست هایی بوده که 
دولت ها اجرا کرده اند و نه تحریم ها. در یک سال گذشته قیمت 
اغلب کالاهای مورد نیاز مردم چند برابر شد. از سوی دیگر خرید 
خودرو و مسکن برای مردم ایران به رویا تبدیل شده است. آن 
چیزی که مشخص است این است که وضعیت اقتصادی از حالت 
وخامت خارج نشده است. وضعیت اقتصادی بیشتر از وضعیت 
چالش خارج شده و عادی شده است. به همین دلیل هنوز 
نمی توانیم برای برنامه های اقتصادی 
دولت دستاوردهایی در نظر گرفت 
مگر اینکه این دستاوردها در آینده 

خود را نشان بدهد. 
  دولت باید در نیمه آذرماه 
بودجه سال آینده را به مجلس 
تحویل بدهد. با توجه به وضعیت 
اقتصادی مردم دولت باید چه 

الزاماتی را در بودجه سال آینده لحاظ کند؟
بودجه سندی است که در راستای برنامه توسعه تدوین 
می شود. بودجه سالانه نیز یک پنجم برنامه توسعه بلند مدت به 
شمار می رود. در شرایط کنونی تنها چیزی که در بودجه کشور 
قابل مشاهده است برخی الزامات است و بلکه اهداف را نمی توان 
مشاهده کرد. بودجه تنها برخی مسائل را از نظر اقتصادی برای 
سازمان ها و نهاد ها الزام آور می کند و دولت را متعهد می کند 

که آنها را انجام بدهد. با این وجود 
بین عددهای بودجه و مقوله توسعه 
من ارتباطی نمی بینم. بودجه باید 
بتواند برنامه های توسعه را در کشور 
محقق کند. واقعیت این است که 
با توجه به شرایط کشور نمی توان 
انتظار اقدامات ابتکاری و معجزه 
از دولت برای حل مشکلات داشته 
باشیم. موضوع اصلی در این زمینه 
اراده است. این سخن به این معناست 
که اگر اراده وجود داشته باشد دولت 
می تواند به سراغ فرار مالیاتی برود 
از معافیت های بیجا جلوگیری کند. 
اگر اراده وجود داشته باشد دولت 
به سراغ شرکت هایی می رود که در 
بودجه دولت را  می بلعند یا به سراغ 

بانک هایی می رود که بدهکاران بزرگ دارند اما هیچ گاه دنبال 
بدهکاران بزرگ بانکی خود نیستند. این اقداماتی است که 
می توان در کوتاه مدت و در عرض یک یا دو هفته نیز به آن 
رسیدگی کرد و اصلا به بلندمدت 
نمی رسد. اگر اراده وجود نداشته 
قبلی  دولت  مانند  شرایط  باشد 
می شود. در 8 سال گذشته همواره 
دارد  عنوان شد که دولت قصد 
بنگاه داری بانک ها را کاهش بدهد 
تا بانک ها منابع مازاد را بفروشند. 
بانک ها نیز منابع خود را به قسمت 
املاک منتقل کرده اند. رسیدگی به 
این امور نیاز به برنامه ندارد و بلکه به 
اراده نیاز دارد. واقعیت این است که 
اراده در این دولت وجود دارد اما هنوز ما خبری در این دولت 
که فلان بدهکار بزرگ بانکی دستگیرشده و پول های آن نیز 
برگشته مشاهده نکرده ایم. امروز مردم با این سؤال مواجه 
هستند که اگر سلطان های دلار، سکه و... را پیدا می کنیم 
و مجازات می کنیم پس چرا قیمت کالاهای موردنیاز مردم 

کاهش پیدا نمی کند. 

  اگر دولت خیلی زودتر در زمینه مذاکرات هسته ای 
تلاش می کرد به نتیجه برسد برخی از مشکلات اقتصادی 
مردم حل می شد. فرسایشی شدن و در نهایت به نتیجه 
نرسیدن برجام چه تأثیری در وضعیت اقتصادی داشته 

است؟
وضعیت مذاکرات پیچیده شده است. این در حالی است که 
آمریکا نیز عجله ای برای توافق ندارد و به بهانه های مختلف زمان 
توافق را به تأخیر می اندازد. آن چیزی که مشخص است این 
است که اگر مذاکرات به نتیجه برسد به سود اقتصاد ایران است 
و برخی از مشکلات اقتصادی از بین می رود. نکته دیگر اینکه 
در شرایط کنونی تحریم ها روز به روز بیشتر می شود. در چنین 
شرایطی هزینه برداشته شدن تحریم ها نیز بیشتر خواهد شد و 
در آینده برای کشور چالش ایجاد خواهد کرد. دولت باید تلاش 
کند برجام را احیا کند تا بتواند به صورت جدی با چالش های 
اقتصادی مواجه شود. در این زمینه آمریکا باید از برخی مواضع 
خود عقب نشینی کند. اینکه دولت گمان کند قرارداد با برخی 
کشورها می تواند جایگزین برجام شود در واقع چنین نیست. 
اگر ما به این قراردادها اکتفا کنیم آمریکا دیر یا زود تحریم های 
خود را سنگین تر می کند و راه هایی که ما برای دور زدن 
تحریم ها و ارتباط با این کشورها پیدا کرده ایم را خواهد بست. 
برجام یک موضوع سیاسی است و به دلایل سیاسی نیز تاکنون 
به نتیجه نرسیده است. تبعات برجام اقتصادی بوده است. 
اینکه آمریکا ما را تحریم کرده به دلیل شرایط اقتصادی نبوده، 
بلکه به دلایل سیاسی بوده است. با این وجود فشارحداکثری 
روی اقتصاد کشور ایجاد شده است. در زمینه سیاسی نیز این 
مسئولان سیاسی کشور هستند که 
هستند.  نهایی  گیرندگان  تصمیم 
از نظر اقتصادی تحریم ها همواره 
محدود کننده و چالش آفرین بوده اند.

تحریم مانند این است که دست و پای 
یک نفر را ببندید و به وی بگویید شنا 
کند. شاید وی حتی شنا کردن هم بلد 
نباشد اما در شرایطی که دست و پای 
وی بسته است وی حتی نمی تواند 
شنا کردن را یاد بگیرد. من هیچ 
اقتصاددانی را سراغ ندارم که تحریم 
را توجیه کند. ممکن است در شرایط 
اضطرار تلاش ها بیشتر شود و کشورها 
تلاش کنند نیازهای خود را مرتفع 
کنند اما این وضعیت برای شرایط 
اضطرار است. من معتقدم ما در شرایط 
عادی نیز می توانیم این اقدامات را انجام بدهیم و تلاش های 
خود را بیشتر کنیم و حتما نیاز نیست در شرایط اضطرار قرار 

داشته باشیم. 
  فیلتر شبکه های اجتماعی که محلی برای کسب 
و کار و فعالیت اقتصادی برخی اقشار جامعه بود چه 

خسارت هایی به همراه خواهد داشت؟
واقعیت این است که اگر زمان فیلترینگ افزایش پیدا کند 
و شبکه های اجتماعی تا مدت زیادی محدود شوند هزینه های 
اقتصادی زیادی برای کشور ایجاد می کند. البته فعالیت های 
اقتصادی که در فضای مجازی صورت می گیرد حجم بالایی 
در اقتصاد کشور ندارد و به جی دی پی و بخش صنعت آسیب 
نرسانده است. آنچه در فضای مجازی از نظر اقتصادی صورت 
می گرفت نیز بیشتر توزیعی بود و نه تولیدی. از سوی دیگر 
فعالیت هایی که در فضای مجازی صورت می گرفت بیشتر به 
بخش خدمات ارتباط پیدا می کرد. فیلترینگ به جز فعالیت های 
اقتصادی در زمینه های آموزشی نیز مشکلاتی به وجود آورده 
است. در شرایط کنونی بسیاری از ارتباطات علمی بین اساتید 
دانشگاه و دانشجویان به این دلیل محدود شده یا با مشکل 
مواجه شده است. به همین دلیل نیز ادامه پیدا کردن این 

وضعیت هزینه هایی به کشور تحمیل خواهد کرد. 

گفت و گـو 6a r m a n m e l i . i rسال پنجم
 شماره 1392

نــگره یکشنبه 
1401 .07 .24

19ربیع الاول    16/1444اکتبر2022

 شرایط برای گفت وگو فراهم شود

پیشنهاد گفت وگو در جامعه خوب است اما به شرطی که 
طرف مقابل در گفت و گو به رسمیت شناخته شود و اعتراضش 
شنیده شود. لذا زمانی که شرایط و بستر برای گفت وگو فراهم 
نیست و طرفین یکدیگر را به رسمیت نمی شناسند زمینه ای 
برای گفت وگو فراهم نمی شود. گفت وگو زمانی شکل می گیرد 
که دو طرف در نقاطی اشتراک نظر داشته باشند و گفت وگو 
برای حل مشکلات و مرتفع کردن آنها صورت گیرد. صحبت 
رئیس قوه قضائیه در خصوص گفت وگو و مذاکره بسیار خوب و 
مطلوب است اما باید ابتدا زمینه ها و رسمیت یافتن طرف مقابل 
محقق شود سپس به این امر پرداخته شود. لذا باید مشخص 
شود که با چه جریانی قرار است گفت وگو صورت گیرد، چراکه 
مشخص نیست جریانی که در خیابان است اصولا معتقد به 
گفت وگو باشد. از طرفی هم سال ها اصلاح طلبان گفتند که 
گفت وگوها را در سطوح مختلف راه بیندازید و در عرصه های 
مختلف اصلاحاتی صورت گیرد اما این اتفاق نیفتاد. لذا به نظر 
می رسد که برای ایجاد گفت وگویی موثر در قدم اول باید طرف 
مقابل و اعتراض به رسمیت شناخته شود و دولت اعلام کند که 
معترضین به طور قانونی می توانند در مکانی مشخص در ساعتی 
خاص اعتراض مسالمت آمیز داشته باشند و پلیس هم امنیت 
این تجمع اعتراضی را برعهده گیرد که نه مشکلاتی به وجود  آید 
نه اینکه اماکن عمومی تخریب شود. اگر چنین رویکردی پیاده 
شود و این اعتراض به رسمیت شناخته شود آن زمان است که 
مردم اعتراض خود را انجام خواهند داد و پس از آن نمایندگانی 
را تعیین خواهند کرد که بروند و گفت وگو کنند. البته نکته 
قابل توجه دیگر نیز این است که اساسا مباحثی مثل گفت وگو 
در جامعه باید در ساحت سیاسی و از سوی احزاب و تشکل ها 
مطرح شود نه اینکه دولت یا دستگاه قضایی بخواهد برای آن 
پیشقدم شود. اما احزاب هم که برای تجمع و اعتراض درخواست 
می دهند با درخواست شان موافقت نمی شود.  چه اینکه اکنون 
این احزاب نیستند که در خیابان ها حضور دارند. روال کار این 
است که به احزاب مجوز برپایی تجمع یا راهپیمایی داده شود 
که این اتفاق تاکنون صورت نگرفته است. لذا وقتی زیرساخت 

فراهم نباشد نمی توان انتظار ایجاد گفت وگو داشت. 

یادداشت

  ناصر قوامی 
نماینده اسبق مجلس

اگر زمان فیلترینگ افزایش 
پیدا کند و شبکه های اجتماعی 
تا مدت زیادی محدود شوند 
هزینه های اقتصادی زیادی 
برای کشور ایجاد می کند

مشکلات اقتصادی در 
سال های اخیر به شکلی 
بود که هرگونه اعتراضی و 
در هر مقطع زمانی محتمل 
بود و امکان داشت بروز 
پیدا کند. کسانی که امروز 
در خیابان ها حضور دارند 
کاسب و فعال اقتصادی 
نیستند که بتوان 
اعتراضات را اقتصادی 
دانست و بلکه بیشتر در 
یک رده سنی قرار دارند

گرانی ها و تورم و افزایش 
قیمت کالاهای مورد نیاز 
مردم شرایطی را به وجود 
آورده بود که مردم تحت 
فشار روانی قرار بگیرند 
و آستانه تحمل آنها پایین 
بیاید

دریچــــــه
جعفر قناد باشی: 

 سیکا و شانگهای می تواند حلقه اتصال 
روابط اقتصادی ایران با جهان باشد

یک تحلیلگر مسائل بین الملل در ارزیابی خود از سفر 
رئیس جمهور به قزاقستان و حضور در اجلاس سیکا گفت: امروز 
جمهوری اسلامی ایران در جایگاه بسیار مهمی از نظر اقتصادی 
و انرژی قرار گرفته ضمن آنکه موضوع راه ابریشم و تلاش چین 
برای احیای آن، یک موقعیت راهبردی برای ایران فراهم کرده 
است. جعفر قنادباشی با اشاره به توان ایران در حوزه انرژی 
و نیز بازار 8۵ میلیونی کشورمان افزود: دسترسی کشورمان 
از شمال و جنوب به دریای خزر و خلیج فارس آن را به حلقه 
اتصالی بین اروپا و کشورهای حاشیه مدیترانه تبدیل کرده که 
این امکان را می دهد به عنوان کشوری مهم و شاخص و محور 
بسیاری از همکاری های اقتصادی تلقی شویم. وی افزود: حضور 
در اجلاس های بین المللی همچون سیکا برای ایران که تلاش 
دارد وارد عرصه و دور جدیدی از فعالیت های گسترده اقتصادی 
با همسایگان شود و راه های جدیدی برای تجارت خود بیابد، 
بسیار مهم است زیرا حلقه اتصال برنامه های اقتصاد داخلی 
با واقعیت های اقتصادی جهان همین همکاری های اقتصادی 
است. این تحلیلگر مسائل بین الملل بیان کرد:  ارتباطات متقابل 
اقتصادی، راه های گسترش همکاری های سیاسی در عرصه 
بین المللی را هموار می کند ضمن اینکه همکاری با کشورهای 
منطقه کمک می کند تا در برابر سیاست های یکسویه غربی ها 
به خوبی ایستادگی کنیم. وی دو راهبرد بسیار خوب اتخاذ شده 
از دولت سیزدهم در زمینه توسعه همکاری های اقتصادی با 
همسایگان و فعال کردن معاونت اقتصادی وزارت خارجه دانست 
و گفت: سفرهایی که امروز صورت می گیرد منطبق با این راهبرد 
کلان کشور است. کارشناس مسائل بین الملل با اشاره به حضور 
رئیس جمهور در اجلاس بین المللی سیکا و تقویت دیپلماسی با 
همسایگان اظهار کرد: همکاری های اقتصادی می تواند زیربنای 
گسترش همکارهای فرهنگی، سیاسی و حتی امنیتی در منطقه 
باشد. زمانی که ما با کشورهای آسیای میانه و سایر کشورهای 
همسایه وارد همکاری اقتصادی شویم، زمینه  تبادلات فرهنگی، 
موضع گیری های همسان و همسو در مجامع بین المللی هم 
فراهم می شود. قنادباشی با بیان اینکه همکاری های اقتصادی 
با کشورهای پیرامونی، منطقه امن تر می شود، تصریح کرد: 
تجربه نشان داده هر منطقه از جهان که دارای تبادلات اقتصادی 
گسترده و رفت و آمدهای مبتنی بر اقتصاد میان این کشورها 
بوده، امنیت هم در آن منطقه برقرار شده است و محدودیت و 
کاهش خطرات ناشی جرایم سازمان یافته و عبور تبهکاران 
از مرزها، ترویج قاچاق و تروریسم-  که امروز به شکل خطر 
جدی همه کشورها را تهدید می کند-  را به دنبال داشته است. 
این کارشناس مسائل منطقه، با بیان اینکه موضوع قاچاق کالا 
امروز به اقتصاد همه کشورها ضربه زده است، گفت: زمانی که ما 
تبادل اقتصادی با کشورها داشته باشیم امنیتی برقرار می شود 
که در سایه آن قاچاق کالا و ضربه اقتصادی ناشی از آن کاهش 
پیدا کند و به عبارتی پایه های اصلی اقتصاد پیشرفته و فعال و 
برآورده شدن نیازهای ما از راه های درست بین المللی و تثبیت و 
ارتقای جایگاه ما از نظر سیاسی و اقتصادی در کل منطقه است. 

آرمان ملی-  احسان انصاری: عوامل اقتصادی به چه میزان در اعتراضات اخیر نقش داشته است؟ فیلترینگ و محدود کردن فضای مجازی چه تبعات 
اقتصادی خواهد داشت؟ »آرمان ملی« برای پاسخ به این سوالات با دکتر آلبرت بغزیان، اقتصاددان گفت وگو کرده است. استاد دانشگاه تهران معتقد 
است: » هرچه دولت ها میزان رفاه مردم را بیشتر کنند به همان اندازه آستانه تحمل مردم افزایش پیدا می کند و مردم به سمت اعتراض در خیابان حرکت 
نمی کنند. به همین دلیل می توان یکی از راهکارهای اصولی پاسخ به مطالبات معترضان را افزایش رفاه  مردم در نظر گرفت. در نتیجه اعتراضات اخیر 
می تواند پاسخ اقتصادی داشته باشد. نکته مهم در این زمینه این است که مشکلات اقتصادی نیز به راحتی حل نمی شود و تا زمانی که دولت به خوبی روی 
قیمت ها نظارت نکند و دارای برنامه مدون نباشد نمی تواند مشکلات اقتصادی مردم را حل کند. رویکرد دولت در این زمینه نباید اقتضائی و دستخوش 

شوک اقتصادی و مذاکرات هسته ای باشد.« در ادامه ماحصل این گفت وگو را می خوانید. 

  سه سناریوی احتمالی واتساپ
 اینستاگرام و اینترنت بین الملل

پس از اعمال محدودیت های امنیتی اخیر 
برای محدودسازی پلتفرم های خارجی و 
همچنین قطع پهنای باند اینترنت بین الملل در 
ساعاتی از روز در شبکه موبایلی کشور، بسیاری 
از کارشناسان با برشمردن ویژگی های طرح 
صیانت چون فیلترینگ پلتفرم های خارجی 
بدون مجوز، گوگل سیف و مواردی از این 
دست  اینکه پورت های دسترسی به بسیاری از 
فیلترشکن ها بسته شده و دسترسی به اینترنت 
بین الملل به حداقل رسیده است. خبرآنلاین 
نوشت؛ این ادعا اما بارها از سوی مقامات 
مختلف دولت و نمایندگان مجلس تکذیب 
شده است و حتی تعدادی از طراحان اصلی 
طرح صیانت با انتقاد از دیگر نمایندگان شان 
در مجلس می گویند آنچه امروز در قالب 
محدودیت های امنیتی اعمال شده به دلیل 
عدم تصویب و اجرای آن طرح است. اولین 
منتقد این شرایط مرتضی آقاتهرانی بود که 
هفته قبل در سخنرانی اش گفت: »دو سال 
چند نماینده مجلس طرح ما را برای صیانت از 
فضای مجازی معطل نگه داشتند.« او که گفته 
بود فیلترینگ راهکار نیست. اما شبکه ملی 
اطلاعات که بستر اصلی تمام ارتباطات داخلی 
خواهد شد و در یک ماهه اخیر اکثر بخش های 
خدماتی بر این پایه فعالیت داشته اند، ۵0 
درصد توسعه فیزیکی داشته است. این را زارع 
پور وزیر ارتباطات گفته و تاکید داشته 40 
درصد این پیشرفت در دوره دولت روحانی 
و محمد جواد آذری جهرمی رخ داده است. 
وزیری که همچنان در مقام کارشناس مخالف 

محدودیت هاست. 
  نظر وزیر ارتباطات چیست؟

عیسی زارع پور اما اعتقاد دارد باید با تلاش 
بیشتر شبکه ملی اطلاعات هرچه زودتر تکمیل 
شود. او به رغم اینکه چند بار تاکید کرده 
محدودیت های اخیر امنیتی هستند و خارج 
از مسئولیتش اما تاکید دارد که با حمایت 
از پلتفرم های داخلی و توسعه شبکه ملی 
اطلاعات به ۶0 درصد تا پایان امسال، تلاش 
خواهد کرد تا فضایی را برای کاربران ایرانی 
ایجاد کند که فعالیت شان را بر بستر پلتفرم های 
داخلی ادامه دهند. او گفت اکثر محدودیت های 
امنیتی اعمالی بر اینترنت بین الملل و پلتفرم ها 
برداشته شده اند غیر از فیلترینگ دو پلتفرم 
آمریکایی گروه متا یعنی واتساپ و اینستاگرام. 
زارع پور تاکید کرد این دو پلتفرم برای ادامه 
فعالیت در ایران باید حداقل به سیاست های 
اعلامی خود درباره مقابله با تروریسم، اعمال 
خشونت و آموزش خشونت پایبند باشند تا 
بتوانند در کشور ما فعالیت کنند      . تاکیدی که 
پس از او توسط علی بهادری جهرمی، سخنگوی 
دولت تاکید شد. او از وجود کارگروهی گفت که 
بخشی از مسئولیتش این است که بررسی کند 
و نگذارد عدم رعایت پروتکل های امنیتی در 
این پلتفرم ها سبب ضربه خوردن به کسب و 
کارهای مردم شود. ولی تاکید کرد این پلتفرم ها 
برای فعالیت در ایران باید حداقل کف قوانین 
اعلامی خودشان را بپذیرند و به آنها پایبند 
باشند. اتفاقی که البته از سوی گروه متا بی پاسخ 
مانده است.   روز جمعه اما یکی دیگر از حامیان 
طرح صیانت به صراحت گفته بود آنچه اجرا 
می شود فقط محدودیت های امنیتی است که 
تا زمان برداشته شدنشان، به همین منوال ادامه 
پیدا می کند. احمد راستینه، عضو کمیسیون 
فرهنگی مجلس که پیش تر با ماجراهای فوتبال 
و برکناری عزیزی خادم نامش سر زبان ها افتاده 
در گفت وگو با جماران درباره محدودیت ها 
تاکید کرده بود این محدودیت ها همگی امنیتی 
هستند و طرح صیانت اجرا نشده است. او البته 
تاکید کرده بود پلتفرم هایی چون اینستاگرام به 
رغم نقش شان بر معاش جمع زیادی از مردم به 
بستری برای ترویج خشونت بدل شده بودند و 
تاکید کرده بود وزیر ارتباطات قول داده هرچه 
زودتر پلتفرم های جایگزین داخلی برای کسب 
و کارهای مردم را معرفی کند و کمک هایی به 
زیان دیدگان اتفاقات اخیر هم برای جبران 
خسارت شان سخن گفته بود. درحالی که تداوم 
محدودیت های اعمالی برای کسب و کارهای 
اینترنتی و بسیاری از کسب و کارهای دیجیتال 
کوچک با هزینه های سنگین همراه بوده است، 
اما همچنان پلتفرم های داخلی برای به دست 
گرفتن این بازار که زندگی ۱0 میلیون نفر به 
آن گره خورده است را ندارند. حتی جدی ترین 
اپلیکیشن ایرانی این مارکت دو روز قبل در 
واکنش به ابهامات به وجود آمده ضمن تاکید 
بر توانایی هایش از اتفاق رخ داده برای اینترنت 
و اپلیکیشن های بین المللی ابراز تاسف کرده 
و خواستار این شده بود در فضایی رقابتی 
مردم خودشان انتخاب کنند. با این وجود 
اما به نظر می رسد با توجه به اتفاقات اخیر، 
حساسیت های امنیتی بر چالش های کسب و 
کار اولویت یافته اند و اگر وزارت ارتباطات نتواند 
پلتفرم های خارجی فعلی را ناچار به پذیرش 
پروتکل های امنیتی اعلامی کند، اینستاگرام 
و واتساپ دیگر بعید است از فیلترینگ خارج 
شوند و مردمی که در این پلتفرم ها کسب و کار 
داشتند باید یا به دنبال مسیری برای عبور از 
چالش این فیلترینگ شوند یا به پلتفرم های 
داخلی مهاجرت کنند که در هر شرایطی 
احتمال قطعی ندارند و یا شاید گزینه سوم 
همانی باشد که اخیرا معاون فناوری های 
نوآورانه وزارت ارتباطات در جی تکس دبی 
مطرح کرد، ساخت پلتفرم های چند ملیتی 

مستقل با دارندگان تکنولوژی های خارجی. 

 افزایش رفاه مردم
 پاسخ مناسبی به مطالبات 

معترضان است

 آلبرت بغزیان در گفت وگو با »آرمان ملی«:

ادامه فیلترینگ   هزینه های اقتصادی زیادی  به کشور تحمیل می کند

 رویکرد دولت در پاسخ به معترضان نباید مبتنی بر شوک درمانی باشد

گرانی ها آستانه تحمل مردم را پایین آورده است


